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24,4 milions per a energies 
renovables i rehabilitar ediicis

Taula d’enerGIa

e
l Consell de Ministres de la 
setmana vinent aprovarà 
els tres reglaments en ma-
tèria energètica que es des-

prenen de la Llei de promoció de l’ac-
tivitat econòmica, després que ahir 
la Taula d’Energia hi donés el seu 
vist-i-plau. Entre aquests, destaquen 
els plans de finançament per a la 
implantació d’energies renovables, 
l’eficiència energètica i la rehabili-
tació d’edificis. Hi haurà dues possi-
bilitats: un programa de crèdits tous 
per finançar la totalitat dels projec-
tes i subvencions directes fins al 10% 
del seu cost. El Govern té una partida 
de 400.000 euros destinada a aquest 
darrer pla, i avalarà fins a 24 milions 
dels crèdits per finançar aquest ti-
pus d’obres. El ministre d’Economia 
i Finances, Pere López, va comentar 
que el programa de subvencions di-
rectes podria tenir continuïtat en el 
futur, sempre i quan el Consell Ge-
neral aprovi els crèdits extraordina-
ris necessaris. 

Tot i que els detalls es presenta-
ran un cop aprovats els reglaments, 
una comissió s’encarregarà d’ava-
luar quins projectes de rehabilita-
ció, d’implantació d’energies reno-
vables o d’eficiència energètica es 
subvencionen o se’ls hi facilita el 
préstec. Ambdós plans no són exclu-
sius, és a dir que un mateix projecte 

33 la reunió de la taula d’energia celebrada ahir.
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el Govern aprovarà dimecres els reglaments energètics de la llei de promoció econòmica
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33 miquel armengol i enric Casadevall. 

Casadevall critica que alís 
compari el Pas amb el Tarter

El cònsol major de Canillo, Enric Ca-
sadevall, va criticar ahir les decla-
racions realitzades en aquest rota-
tiu pel cònsol encampadà, Miquel 
Alís, sobre la proposta de crear un 
nou col·legi electoral al Pas de la Ca-
sa. Alís va criticar que fos Casade-
vall qui signés la proposta de Demó-
crates per Andorra quan en la seva 
parròquia hi ha altres nuclis urbans 
que tampoc tenen urna electoral. 
Per la seva part, Casadevall, va re-
marcar que ell va signar la carta di-
rigida al comú d’Encamp com a pre-
sentador de la llista de DA i no com a 
cònsol de Canillo.

Casadevall a més va voler inci-
dir en les declaracions pronuncia-
des per Alís, publicades ahir, per-
què considera que no es pot compa-
rar «un nucli urbà com el del Pas de 
la Casa, amb més de 260 habitants 
amb el de Soldeu que en pot tenir 

90», va explicar el cònsol canillenc. 
Casadevall va voler remarcar que 

la població del Pas sí que disposa 
d’un oficina de tràmits del comú, «i 
nosaltres en Soldeu, el Tarter o Me-
ritxell no tenim aquest servei»

A més de la grandària i de la po-

el cònsol canillenc justiica 
que va signar la proposta 
com a presentador de la llista
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blació dels nuclis urbans, el cònsol 
canillenc també va remarcar que hi 
ha una altra diferència com és la dis-
tància a les urnes. «No és el mateix 
anar del Pas de la Casa a Encamp que 

del Tarter a Cani-
llo, la distància 
no és la mateixa 
i a més al Pas es-
tà el túnel d’En-
valira».

El mandatari 
canillenc a més 
va destacar que 
al Pas de la Casa 
hi ha moltes per-
sones que treba-
llen els diumen-
ges i se’ls serà di-
fícil anar a votar 
«a no ser que el 
govern del PS de-
creti que el diu-
menge d’elecci-
ons els comerços 
tanquin les por-
tes», va criticar.

Casadevall va 
finalitzar la seva 

resposta al cònsol major d’Encamp 
manifestant que tal i com ell mateix 
ha dit, la proposta de crear una urna 
al Pas «no és una prioritat, doncs que 
no barregi això amb altres compara-
cions que no venen al cas», va expli-
car el cònsol canillenc. H

33 El ministre d’Economia i Finan-
ces, pere lópez, va fer balanç de 
la feina feta en l’àmbit de les po-
lítiques energètiques, que con-
sidera «estratègiques», enca-
ra que «lamentablement» no han 
merescut prou atenció pels go-
verns antecessors, segons el pa-
rer de lópez. així, primerament 
va destacar la posada en marxa 
de la taula d’Energia amb l’objec-
tiu d’homogeneïtzar la normativa 
en aquest àmbit en els diferents 
nivells administratius. De la ma-
teixa manera, va posar en relleu 
l’elaboració del reglament ener-
gètic en l’ediicació, la regulació 
de l’activitat de generació d’ener-
gia elèctrica d’origen fotovoltaic. 
En aquest punt, va informar que 
al juny vinent s’iniciaran els pro-
jectes previstos per a la produc-
ció d’aquesta energia als ediicis 
del palau de gel de Canillo, el po-
liesportiu d’Encamp i al Col·legi 
sant Ermengol d’andorra la Vella. 
lópez també va recordar els pas-
sos fets per buscar altres energi-
es alternatives.

al juny s’iniciaran 
els projectes de 
fotovoltaica en tres 
ediicis 

L’anunci de l’aprovació d’aquests 
reglaments arriba després que els 
gremis vinculats al sector de la cons-
trucció reclamés ajudes per pro-
moure l’eficiència energètica i la re-
habilitació dels edificis com a me-
sura per «aguantar» el sector. Els 
representants dels gremis van expo-
sar que subvencionant auditories 
energètiques s’ajudaria als propie-
taris a decidir les reformes més ur-
gents i a més de contribuir a la reac-
tivació econòmica, el país guanyaria 
en confort i qualitat de vida. 

podria obtenir el crèdit avantatjós 
–el Govern ha negociat amb l’Asso-
ciació de Bancs Andorrans (ABA) un 
tipus d’interès a l’euríbor més 0,5 
punts i la possibilitat d’una carència 
de fins a un any– i a més rebre la sub-
venció directa per a un màxim del 
10% de l’import del projecte. 

En els àmbits de l’eficiència ener-
gètica i la implantació d’energies re-
novables, tots els edificis es podran 
acollir als plans de finançament i 
subvenció, però per acollir-s’hi per 
rehabilitar l’habitatge, aquest hau-

rà de tenir un mínim de 15 anys 
d’antiguitat, que el Govern entén 
que és un «temps raonable».

D’altra banda, a la Taula d’Ener-
gia també es va tractar també el re-
glament per la compra de l’energia 
fotovoltaica que puguin generar els 
privats, que és l’únic àmbit on la pro-
ducció d’energia s’obre al sector pri-
vat. Igualment, també es va treba-
llar el reglament de qualitat del sub-
ministrament elèctric, en el que es 
detalla el temps màxim de talls i les 
sancions per l’incompliment.

33 El consum elèctric d’andorra 
durant el mes de febrer d’aquest 
any va ser de 56,5 gWh, una xifra 
que representa una disminució 
del 2,6 % respecte el mateix mes 
de l’any passat. D’altra banda, el 
consum acumulat durant aquest 
2011 disminueix un 1,6% respec-
te al mateix període del 2010. 

33 pel que fa a la producció prò-
pia, andorra ha generat 4,3 gWh 
entre la central hidroelèctrica de 
Forces Elèctriques d’andorra 
(FEDa) –que n’ha produït 3,8 
gWh– i el centre de tractament de 
residus de la Comella –on s’han 
generat 1,3 gWh–, el que repre-
senta el 7,5% del consum total 
del principat. les dades de con-
sum del mes de febrer indiquen 
que la potència màxima registra-
da va ser de 118 MW, i es va pro-
duir el primer dia del mes de fe-
brer a les 11 hores. 
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